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Nordsjælland: Projektet for at sikre Nordsjællands kyster er blevet dyrere  
- især stiger prisen i Gribskov. Flere penge på vej.

Af Jesper Sabroe
jesper.sabroe@sn.dk

P risen er steget for at sik-
re Nordkysten med in-
tensiv sandfordring. Et 

krav fra miljømyndighederne 
om kompenserende stenrev 
vil give en ekstraregning på 
37,2 millioner kroner, dertil 
kommer en række andre pris-
stigninger.

 Og da Natura-2000 
områderne Gilleleje Flak 
og Tragten, hvor sandfor-
dringen vil dække nogle af 
de eksisterende rev, ligger 
ud for Gribskovs kyster, så 
havner også størstedelen af 
ekstraregningen - nærmere 
bestemt 35,3 millioner kroner 
hos skatteborgerne i Gribskov 
kommune og hos kommunens 
lodsejere i første række. De 
to andre kommuner, Halsnæs 
og Helsingør deler resten af 
udgiften. 

De ændrede forudsætnin-
ger og den dyrere økonomi be-
tyder, at de tre byråd nu skal 
træffe beslutning om, hvor-
vidt projektet skal videreføres, 
og hvordan anlægsudgifter-
ne skal fordeles. Udvalget 

for Klima, Teknik og Miljø i 
Gribskov tager sagen op den 
20. februar. Instillingen til 
Gribskovs udvalg for Klima, 
Teknik og Miljø er: “at det 
fælleskommunale kystbeskyt-
telsesprojekt Nordkystens 
Fremtid, inklusive anlæg af 
kompenserende stenrev, vi-
dereføres” og “at grundejer- 
andelen af anlægsudgifterne 
fastholdes på 25 procent og 
at kommunen og staten via 
tildelte midler betaler de re-
sterende 75 procent.

Den fordeling er Morten 
Dahlberg (S), næstformand 
i Gribskovs udvalg for Klima, 
Teknik og Miljø, enig i:

- Det er der givet håndslag 
på, så medmindre de statslige 
midler kommer med speci-
fikke anvisninger, så skal vi 
holde fast i det. Jeg mener vi 
ligger et godt sted i forhold 
til, hvad det store fællesskab 
betaler og hvad den enkelte 
lodsejere skal op med, siger 
han.

Han mener i øvrigt, at tal-
lene for projektet ser nogen-
lunde ud, selvom udgiften til 
anlæg af nye stenrev nu er 
regnet ind.

-  Det er en stor økono-
misk udfordring for os, og 
min holdning er, at staten bør 
tage en større byrde med at 
betale for kystsikring. Det er 
et landsdækkende problem 
at kysterne forsvinder. Men 
med hensyn til udgiften så ser 
det da bedre ud nu, end de 
tal der kom frem, da vi først 
fik klarhed for, at der skulle 
udlægges kompenserende 
stenrev, siger han.

Det samlede anlægsover-
slag for den første sandfod-
ring inklusiv afledte anlæg, 
stenrev og fællesudgifter 
fratrukket statsligt tilskud 
er i Gribskov Kommune 90 
millioner. Det er denne ud-
gift der deles 75/25, mens 
vedligeholdelsesfodringerne 
koster 28,3 mio. kr. hvert 5. 
år og betales udelukkende at 
lodsejere i første række. 

Nordkystens Fremtid har 
i 2020-23 fået tilskud fra den 
statslige Kystpulje til gennem-
førelse af selve strandfod-
ringsprojektet på 96,1 milli-
oner kroner, de skal fordeles 
mellem kommunerne efter de 
faktiske anlægsudgifter i den 
pågældende kommune.

I forbindelse med vedta-
gelsen af regeringens havstra-
tegiplan blev det besluttet at 
forlænge kystpuljen til og med 
2024, hvor der igen vil være 
150 millioner kroner i pul-
jen. Projekt Nordkysten kan  
derfor håbe på endnu en til-
deling.

Projektsekretariatet for 
Nordkystens Fremtid har 
sammen med Greater Copen-
hagens EU-kontor undersøgt 
mulighederne for at søge 
støtte til projektet fra et af  
programmerne under EU-LI-
FE. 

Som udgangspunkt vil en 
eventuel støtte være på 60 
procent af anlægsudgiften. 
Kontoret vurderer, at der er 
gode muligheder for bevil-
ling af støtte, fordi projektets 
formål ligger inden for flere 
mulige programmer, og bl.a. 
fordi projektet er modnet, vel-
beskrevet og har medfinan-
siering fra både myndigheder 
og borgere. 

Kører projektet på skinner 
fremefter uden klager med 
opsættende virkning ventes 
anlæg af stenrev og initial-
fodring gå i gang i 2027-28.

Gribskov vil hænge  
på regningen for ekstra stenrev

 ’Det er en stor øko-
nomisk udfordring for 
os, og min holdning 
er, at staten bør tage 
en større byrde med 
at betale for kystsik-
ring. Det er et lands-
dækkende problem at 
kysterne forsvinder.

Morten Dahlberg (S)
Næstformand i Gribs-
kovs udvalg for Klima, 
Teknik og Miljø

T eknologiforståelse på 
skoleskemaet, vejled-
ning til virksomheder 

om kunstig intelligens og lå-
nerobotter til små- og mel-
lemstore virksomheder.

Det er blandt de 29 initiati-
ver i en ny politiske aftale om 
en dansk digitaliseringsstrate-
gi, som digitaliseringsminister 
Marie Bjerre (V) og samtlige 
af folketingets partier torsdag 
har indgået.

- Med Danmarks nye di-
gitaliseringsstrategi investe-
rer vi i en fremtid, hvor det 
digitale er en naturlig del af 
vores samfund. Det stiller 
krav til vores viden om det 
digitales betydning for vores 
hverdag, og hvordan vi bedst 
udnytter teknologierne til vo-
res fordel, siger Marie Bjerre 
i en pressemeddelelse fra sit 
ministerium.

Hun siger videre, at afta-
len også ”styrker det digitale 
grundlag for en effektiv, grøn 
omstilling”.

I alt afsættes der 740 milli-
oner kroner frem mod 2027 til 
strategien. Det største beløb 
går til, at teknologiforståelse 
skal være en del af under-
visningen i folkeskolen. Her 
afsættes 160 millioner kroner.

Hvordan konkret tekno-
logiforståelse skal på skole-

skemaet, besluttes dog først 
i en kommende aftale om en 
reform af folkeskolen.

Hos Dansk Industri fryg-
ter branchedirektør Camilla  
Ley Valentin, at teknologi- 
forståelse blot bliver et valg-
fag.

- Det bør være et selv-

stændigt fag, som eleverne 
introduceres for tidligt i 
skolegangen og som de lø-
bende beskæftiger sig med, 
siger Camilla Ley Valentin i 
en skriftlig kommentar.

Strategien indeholder også 
flere tiltag vedrørende kunstig 
intelligens. 

Der etableres en ”regu-
latorisk sandkasse”, hvor 
virksomheder og myndig-
heder kan få vejledning om 
nye regler i EU-forordning om 
kunstig intelligens. ¨

Der afsættes også 61 mil-
lioner kroner til at igangsæt-
te en ”strategisk indsats”  
for kunstig intelligens i Dan-
mark.

Også små- og mellemstore 
virksomheder får nye mulig-
heder med strategien. 

Eksempelvis skal det gø-
res muligt for virksomheder 
at ”låne en robot i en kortere 
periode”. /ritzau/

Teknologiforståelse skal  
på skoleskemaet i ny strategi

Digitaliseringsminister Marie 
Bjerre (V) præsenterer 
en bred aftale om en ny 
digitaliseringsstrategi 
i Digitaliserings- og 
Ligestillingsministeriet 
torsdag. 
Foto: Thomas Traasdahl/ 
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